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De laatste uitgave in 2023 van De 
Hollanderwijkkrant.
Heel veel variatie zoals u van ons 
gewend bent:

• Prachtige winterse foto's
• Een jonge bloemenverkoper in de 

wijk
• Een mooi initiatief van Sjoerd Jan 

Edelenbos om gratis tennislessen 
beschikbaar te stellen, gewoon 
vlakbij in de buurt!

Maar... Het leven is de afgelopen 
jaren een stuk duurder geworden, 
ook voor onze buurtvereniging. 

Daarom zijn we genoodzaakt om onze 
Hollanderwijkkrant minder te laten 
verschijnen. We gaan terug van 5 
naar 4 uitgaven per jaar. Jammer, 
maar daardoor kunnen we wel met 
volle kracht bijven verschijnen. 
We krijgen altijd veel complimenten. 
Het is echt een wijkmagazine met 
nieuwtjes van en voor de wijk, maar 
ook artikelen over zaken die een 
buurtbewoner interessant vindt en 
met zijn buren wil delen.

Dus, op naar een prachtig 2024!

- Paul Pasveer, namens de redactie

REDACTIEKRABBEL
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ROOSJE
is niet meer...

22-02-2007        31-08-2023

De bekende kat van de Nieuwe Hollanderdijk, 
een echte allemensvriendin, is ingeslapen.
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Hallo allemaal ik ben Keyano 
en ik ben 12 jaar.

Hoe mijn bloemenwijk is begonnen : 
Net als mijn zus van 15 wilde ik graag 
wat extra geld verdienen maar ik ben 
met 12 jaar te jong voor een winkel. 
Een krantenwijk is niks voor mij en 
door even verder te zoeken kwam ik 
de bloemenwijk tegen.

Ik wilde dit heel graag eens proberen 
dus ben ik eerst begonnen met vijf 

BLOEMEN AAN DE DEUR
bosjes bloemen rechtstreeks en vers 
van de kweker.

Deze bosjes gingen zo snel dat ik 
besloot er meer in te kopen. 
Eerst heeft mijn moeder me daarbij 
geholpen maar nu koop ik alles zelf in 
en zit ik op 30 bosjes bloemen per 
week.

Ik heb intussen ook wat vaste klanten 
waar ik erg blij mee ben en weer of 
geen weer ik kijk er altijd naar uit om 

met de bloemen op pad te 
gaan. 
De reacties zijn vaak leuk en 
positief en het is leuk om te 
horen dat de meeste bloemen 
wel 2 weken mooi staan.

Ik kan helaas niet altijd bij 
iedereen langs komen maar 
wilt u toch zeker zijn van een 
bosje bloemen dan kunt u mij 
bereiken via mijn facebook-
pagina of via een appje of sms-
je (evt belletje) op mijn 
mobiel. 
Betalen kan contant of via een 
QR code. 

Bedankt allemaal en tot snel 
in de wijk ! 
Groetjes Keyano 
Facebook: keyano's bloemen
Telefoon: 0648901843
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NIEUWS VAN DE 
HUURDERSVERENIGING
Als Huurdersvereniging zijn we blij dat 
we opnieuw een geslaagde 
Heggensnoeidag hadden in oktober. 
Bijna 20 heggen moesten gesnoeid 
worden en opnieuw kregen we 
ondersteuning van Hoveniersbedrijf 
van der Zee betaald door Elkien. Maar 
ook waren er weer ongeveer 10 
vrijwilligers die de handen flink uit de 
mouwen hebben gestoken. We 
houden het erin. 2 x per jaar heggen 
snoeien met elkaar en voor elkaar. 
Elkien blijft dit ondersteunen!

Het verduurzamingstraject loopt ook 
goed. Waarschijnlijk worden de 
activiteiten voor de begane grond 
voor de zomervakantie 2024 volledig 
afgewerkt. De meeste tijd gaat nog in 
de daken zitten. De communicatie 
verloopt nog steeds prima.

In het nieuwe jaar willen we een 
inventarisatie maken wie er 
belangstelling heeft voor een 
regenton. Elkien is bereid dit te 
bekostigen, inclusief de plaatsing. Een 
prachtig initiatief! De regentonnen 
komen in principe aan de achterkant 
van de woningen omdat de voorkant 
monumentaal is en er niet gezaagd 
mag worden in de zinken afvoerpijp 
van de dakgoot. Voor de 
hoekwoningen zal bekeken worden 
wat daar de mogelijkheden zijn.

Mocht u geïnteresseerd `zijn kunt u 
zich nu alvast melden via de mail 
hollanderwijk@outlook.com

Op dinsdag 23 januari 2024 om 20.00 
uur staat er een nieuwe Algemene 
Ledenvergadering gepland. Hier 
zullen we ook aandacht besteden aan 
het regentonnenproject. Ook zijn we 
benieuwd naar de ervaringen met de 
CO2 box. Bewoners die nog niet lid 
zijn van de Huurdersvereniging 
kunnen zich melden via 
hollanderwijk@outlook.com of gooi 
een briefje in de bus bij Marga Garms 
van Harenstraat 16 met je naam en 
adres. 
Er zijn geen kosten aan verbonden.

Wij wensen jullie fijne feestdagen en 
een gezond 2024.
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Vindt u het leuk om met gezellige kinderen 
te knutselen?

Er kan wel een extra begeleider bij de Kinderclub

Gezellig elke week een uurtje knutselen (van 3 tot 4 uur) 
met een groepje enthousiaste kinderen.

Heb je hier zin in, laat het even weten aan Gerda van Houten, 
Nieuwe Hollanderdijk 49, 2126272
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Fioringras 87
8935 BR Leeuwarden

058 - 2880346
06 - 20893334

geert.eisma@telfort.nl

Bel gerust!

9
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3 lekkerbekken voor €11.00
bij inlevering van deze bon: bak vissaus a €1,50 gratis!! 

11
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Gesprek met Anne Sjoerd Bakker

door Frank Roffel

Onder andere over het 90-jarig 
jubileum van de vereniging en zijn 
rol als presentator van een geestelijk 
muziekprogramma op Omroep 
Leeuwarden.
 
De afgelopen zomer van 2023 
organiseerde de bovengenoemde 
Wijk- en Speeltuinvereniging drie 
dagen lang het 90-jarig jubileumfeest 
waar veel mensen op af kwamen. 
Anne Sjoerd Bakker is al sinds 2002 
secretaris van deze goedlopende 
vereniging en vertegenwoordigt deze 
daarnaast ook al lange tijd in het 
wijkpanel Huizum-West. Daarnaast is 
hij een keer per twee weken een uur 
lang presentator van een geestelijk 
muziekprogramma voor Omroep 
Leeuwarden. Ik vond beide zaken de 
moeite waard en besloot hem te 
benaderen voor een interview en om 
een uitzending van het 
radioprogramma bij te wonen.
 
Gerard Dou/Huizum-West
“De speeltuin is al decennialang 
populair in de wijk en werd opgericht 
op 10 april 1933 in Tivoli aan de 
Huizumerlaan en is daarmee één van 
de oudste in Nederland en in ieder 

geval de oudste in Leeuwarden en 
Friesland. Met de speeltuin gaat het 
heel goed, er spelen altijd veel 
kinderen. De vereniging heeft altijd 
wel behoefte aan nieuwe leden, maar 
het aantal leden is redelijk stabiel en 
we zijn dus niet ontevreden. De 
vereniging heeft zo'n 250 leden en 
donateurs. Er is ook weer een voltallig 
bestuur met 5 leden en we brengen 
drie keer per jaar een mooie full 
colour wijkkrant uit.”
Als bestuurslid heeft Anne Sjoerd 
regelmatig overleg met de gemeente 
Leeuwarden, woont hij vergaderingen 
bij en doet hij nog andere 
werkzaamheden. Voor de wijkkrant 
schrijft hij vaak gedichten of 
“rijmelarijtjes” zoals hij ze noemt, die 
een vriendelijke toon hebben. Die 

11
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gaan vaak over gebeurtenissen in de 
wijk en worden geplaatst in de 
rubriek 'Moment van Poëzie'.
“Het jubileumfeest was geweldig. We 
hadden drie dagen mooi weer en er 
zijn heel veel buurtbewoners 
geweest. Er was een breed aanbod, 
zoals een pubquiz, roofvogelshow, 
seniorenlunch, de Jumbobingo, 
muziekband Stage Line uit Goutum, 
een dj en een opening met het korps 
Jong Pasveer en wethouder Abel 
Reitsma. Ook speelden leden van de 
Wilde Wijk en kinderen van de IKC 
JWF-school een openluchtspel over 
de historie. We zijn nu bezig met een 
initiatief om een inclusieve speeltuin 
te worden. Verder zijn er dit najaar 
een Sint Maartensoptocht, Sinter-
klaasfeest, kinderactiviteiten enz.”.
 
Lid Wijkpanel
Anne Sjoerd Bakker is al jaren lid van 
het wijkpanel Huizum-West en dat 
bevalt hem zeer goed. Hij draagt 
namens het wijkpanel bij aan het 
speeltuinbeleid van de gemeente en 
brengt verder de belangen van de 
vereniging Gerard Dou/Huizum-West 
en van die wijk in.
 
Presentator geestelijke muziek-
programma voor Omroep 
Leeuwarden
Al ruim acht jaar lang presenteert 
Anne Sjoerd tweewekelijks een 
geestelijk muziekprogramma voor 
omroep LEO/Middelsee, nu Omroep 
Leeuwarden. Wettelijk zijn omroep-

verenigingen verplicht een divers 
aanbod te brengen in hun zendtijd. 
Naast het programma van Anne 
Sjoerd is er bijvoorbeeld ook een 
jazzprogramma, een countrymuziek-
programma en een actualiteiten-
programma. De programma’s worden 
uitgezonden vanuit de studio van de 
omroepvereniging aan de 
Tesselschadestraat. Ik woonde in 
overleg met de presentator een 
uitzending van het geestelijk 
programma bij. Het programma-
aanbod bestaat uit psalmen, 
gezangen en Johannes de Heer-
liederen. Ook opwekkingsmuziek en 
gospelmuziek staan op het 
programma. In het muziekbestand 
van de computer in de studio 
bevinden zich zo'n 17.000 titels 
waaruit gekozen wordt. Johannes de 
Heer was de samensteller van het 
gelijknamige zangboek, waaruit vele 
favorieten worden aangevraagd en 
gedraaid. Deze man, die leefde van 
1866 tot 1961, was oprichter van de 
NCRV en veldprediker. Hij trok ook 
naar Engeland, waar hij vele hymnes 
vertaalde voor gebruik in de 
Nederlandse kerk. De door hem 
verspreide muziek is in veel kerken in 
Nederland populair, maar niet in alle. 
De meest gedraaide nummers zijn 
trouwens ‘Er is een God die hoort', 
'Lichtstad met uw paarlen poorten' en 
psalm 68 vers 10.
Anne Sjoerd heeft nooit in een koor 
gezongen, maar houdt wel van zingen 
in de kerk. Hij is lid van de PKN-kerk 
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de Kurioskerk aan de Julianalaan. 
Thuis is een orgel aanwezig, dat ook 
bespeeld werd door zijn vader, die 
overigens inmiddels overleden is. 
Zowel Anne Sjoerd als zijn moeder 
kunnen zichzelf begeleiden tijdens 
het spelen en er wordt in huize 
Bakker regelmatig meegezongen met 
muziekprogramma’s op radio en TV.
 
Tijdens de uitzending blijkt Anne 
Sjoerd een goede presentator. Hij 
introduceert rustig en heeft een 
warme en duidelijke stem. 
Ondergetekende heeft menig uurtje 
in de kerk doorgebracht en herkent al 
snel de overeenkomst tussen de 
geestelijke muziekliederen en 
klassieke muziek. Geestelijke 
liedmuziek kent een heel eigen 
wereld. Voor dit geestelijk 
programma wordt geput uit de 
volgende bronnen: Nederland Zingt, 
een programma van de EO-en de 
Songs of Praise, een zeer bekend en 
populair BBC-programma en het door 
Wim en Elly Warning opgebouwde 
bestand. Zij deden vele jaren dit 
programma. Maar vele christenen 
zingen het liefst Nederlandstalige 
muziek, zo blijkt uit de reacties.
 
Tot slot vraag ik hem of het 
programma nog toekomst heeft. 
Bakker merkt op dat het programma 
van hem waarschijnlijk naar twee uur 
per week wordt uitgebreid. Bakker 
blijft dan om de week presenteren, de 
andere week is Sjoukje van der Zwaag 

de presentatrice en haar man Lieuwe 
en Piet Brouwer doen de techniek.
 
Je kunt het programma beluisteren 
op Omroep Leeuwarden 106.1 FM en 
via DAB+ op woensdagavond van 
20.00 tot 21.00 uur.

 

DE STEMMENVERDELING
BIJ DE AFGELOPEN 

VERKIEZINGEN IN DE 
HOLLANDERWIJK
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DE KLANDERIJSTRATEN
Door Eddy Sikma

Niet eens ver verwijderd van ‘onze’ 
Hollanderwijk, vlak bij de spoor-
bomen, had je ooit de Klanderij-
straten. Vier stuks. De 1e, 2e, 3e en 4e 
Klanderijstraat. Deze laatste grensde 
met de voortuintjes aan de Potmarge. 
Bekender is hotel De Klanderij aan 
het Zuiderplein, in de jaren ’70 
afgebroken en vervangen door een 
kantoorgebouw van de hand van 
architect Bonnema, thans verbouwd 
voor jongerenbewoning. Het was een 
beroemd hotel. Samen met hotel De 
Nieuwe Doelen (Voorstreek) en hotel 
De Kroon (Sophialaan) hoorde het tot 

de ‘fine fleur’ van het Leeuwarder 
hotelwezen. De heer Blankenstein 
zwaaide de scepter in hotel De 
Klanderij. Het was een klassiek hotel, 
zowel wat de gasten betreft, de 
bediening, de algehele uitstraling, 
maar ook de architectuur van het 
gebouw. De architectuur was een 
mengstijl van rond 1900, met 
neorenaissance elementen.
Vermeldenswaardig is nog de 
hotelpianist Wyb Stuurop, die bij 
gelegenheden de klantenkring 
onderhield. Vaak met een kwinkslag 
naar de betreffende persoon. 
Actiegroepen hebben de sloop van 
het hotel niet kunnen keren.
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Maar goed, nu de achterliggende 
straten. Vier kleine straatjes, met 
eenvoudige huisjes. Het bekende 
beeld uit die tijd: een voordeur, twee 
vensters, een dakgoot en daarboven 
een kleine dakkapel. Jaap Galliard 
vertelt er over. Samen met zijn vrouw 
en – toen nog – eerste kind, woonden 
ze in de 3e Klanderijstraat. Acht 
gulden huur inclusief een dubbeltje 
voor het water. Het sanitair was een 
ton, voor zowel de ‘grote als de kleine 
boodschap’ algemeen gangbaar in die 
tijd. De verhalen over de 
tonnenmannen zijn legendarisch. In 
de Mezenstraat, Leeuwarden-West, 
was de ton boven. De traploper – met 
roeden – lag los. De tonnenman gleed 
uit. Driemaal raden waar de inhoud, 
bij deze glijpartij belandde. Jaap 
vertelde over de ‘ladderachtige’ 

trappen in het Klanderijstraatje 
waarbij je halsbrekende toeren moest 
uithalen om boven en beneden te 
komen. Overigens, later is hij horeca 
ondernemer geworden. Het kon ook 
haast niet anders, met zo’n mooi 
hotel in de buurt.

Het Leeuwarder Gemeentearchief 
heeft nog een tekening in bezit van 
het 4e straatje, grenzend aan de 
Potmarge. Het is getekend door Hans 
van der Horst (Amsterdam, 1941) in 
1970, pal voor de sloop. Ook aan de 
andere zijde van het water is alles 
afgebroken. De grandeur van het 
hotel en de eenvoud van de straatjes 
contrasteerden. Maar in het contrast 
zit iets boeiends. Laten we het daar 
maar op houden.
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EEN PAAR DAGEN WINTER

Fo
to

: I
ng

rid
 B

os
ch

m
a

Fo
to

: S
on

ja
 A

ba
no

un



1716

Fo
to

: I
ng

rid
 B

os
ch

m
a

Fo
to

: I
ng

rid
 B

os
ch

m
a

Fo
to

: S
on

ja
 A

ba
no

un

Fo
to

: S
on

ja
 A

ba
no

un



19

door Antoon Groenewoud

Net als een jaar geleden, wil ik niet 
voorbijgaan aan de natuur in de 
herfst, zoals het waarnemen van 
donkere luchten, felle zonneschijn, 
mist, mot- en hozende regen enz.

Dat, wat het weer betreft. Maar ook, 
niet te missen, de bomen en struiken 
met prachtig gekleurde bladeren, die 
na zo’n twee weken afvallen, dus dan 
staan ze er kaal op!
Wat ik wel mis, zijn de huiszwaluwen 
en langs de Potmarge, de fitis, de 
tjiftjaf, de zwartkop (tuinfluiter) en 
andere soorten. Zij zoeken de 
Afrikaanse warmte op.
Gelukkig dat er toch nog vogels in 
onze wijk zijn, die de natte en koude 
omstandigheden trotseren, zoals de 

De Fitis: nu in Afrika

huismussen, kauwtjes, andere 
kraaien, kapmeeuwen en andere. Wat 
we hier niet meemaken, zijn de 
groepen van soms duizenden vogels, 
die ook naar het zuiden trekken, 
onder andere langs de Waddenkust 
en de eilanden. Dit alles is ken-
merkend voor dit jaargetijde, de 
HERFST, weliswaar een vroege herfst.

Ik noemde al de bomen en struiken, 
die hun bladeren laten vallen. Maar 
toch zijn er b.v. struiken, die groen 
blijven, of maar een beetje bladval 
tonen. In onze tuinen zijn het o.a. de 
coniferen, zoals de thuja’s, die groen 
blijven. Struiken die vaak een deel van 
hun blaadjes kwijtraken, zijn de 
struiken die wij bijna allemaal als 
omheining van onze voortuintjes 
gebruiken: de ligusterhagen. Deze 
liguster-soort komt oorspronkelijk uit 
Japan. Voor degenen die het “nerfje 
van het blad” willen weten: het is de 
Ligustrum ovalifolium, een deftige 
naam. Hoe deze planten eruitzien, is 
stellig bekend. Als gevolg van 
regelmatig snoeien, zullen niet gauw 
de trosjes witte bloempjes te 
bewonderen zijn. Ik heb wel ontdekt 
dat ze heerlijk ruiken. Deze bloempjes 
veranderen, als ze niet gesnoeid 
worden, in het najaar in zwarte 
bessen. Niet geschikt voor con-
sumptie. Vroeger werden ze gebruikt 
om er verfstoffen van te maken.

18

NATUUR IN DE WIJK
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Al deze hagen maken onze buurt wel 
mooi groen. Jammer dat sommige zo 
hoog groeien dat de monumentale 
huizen aan het zicht worden 
onttrokken.
In de L.C. van 27 november 2003 trof 
ik een tweetal waarderende 
uitspraken over onze heggen. De 
eerste was van de stedenbouw-
kundige Koos van der Sloot: “Het vele 
groen in de Hollanderwijk geeft de 
wijk een identiteit.” De tweede kwam 
van Sije Holwerda, toen werkzaam bij 
de Vereniging voor Volkshuisvesting 
(nu Elkien): “De hagen verhogen de 
leefbaarheid.” Dat nemen we alsnog 
mee!

Nog even dit over de ligusters: het 
snoeien of knippen is echt nodig en 
de heggen verdragen dit prima. Het is 
zelfs mogelijk, om b.v. de boven-
kanten te modelleren. Ik heb gezien 
dat Michiel Gottmers (†) in de 
Hollanderstraat een moeder eend 
met 3 jonkies knipte! Maar zo waren 

en zijn er nog wel meer creaties te 
zien.
Tot zover wat wetenswaardigheden 
over een struik, die zelfs in de 
Romeinse tijd al bekend was, mogelijk 
ook als ligustrum.
Wat ik nu nog wil belichten, is het 
leven van egels direct achter de …. 
ligusterhaag, waar een royaal hol is.
De laatste twee maanden is het 
opvallend rustig gebleven. Een forse 
egel, een wijfje denken wij, bewoont 
het nest, bedekt met dikke takken. 
Bijzonder was tot nu toe (begin 
november), dat ze nooit bezoek kreeg 
van soortgenoten. Zouden ze heibel 
hebben gehad?... Op 18 oktober jl. 
ontdekten we, dat het stekelhuidige 
dier al in winterslaap was gesukkeld! 
Volgens de boeken gaan egels in 
oktober-november in winterslaap, als 
de dagtemperatuur onder de 100 

Celsius daalt. Dat was in die dagen 
inderdaad 7 à 8 graden. Het duurde 
niet lang, want al snel stegen de 
temperaturen naar 12 tot 15 graden, 

Hier is Michiel Gottmers in 
de Hollanderstraat bezig 
de moeder-eend (met drie 
jongen) wat bij te werken 
op de Ligusterhaag.

Foto uit het Grote 
Hollanderwijkboek

18



dus ontwaakte ze weer.
Wat nog wel “apart” was, dat het dier 
“nofluk” ín het voederbakje plaats-
nam, op het moment dat ik er eten in 
wilde doen. Snel vluchten het hol in? 
Nee! Er rustig uitlopen? Nee! 
Verdwijnen na het bewegen van de 
voerbak? Nee!
Dus toen de zaak maar kantelen en 

het (opgerolde) dier er uit laten 
vallen… Hij/zij vond dit niet aardig, 
ontrolde zich en snelde naar de tuin 
van de buren. Zo zie je maar weer, dat 
natuur-in-de-wijk ook leidt tot 
verrassingen.

Wat tenslotte de winter ons brengt, 
laat ik de volgende keer wel weten.

20

VENGLAZENMAKER
Op mijn camera kwam ik 
nog een paar foto's  
tegen van een libelle die 
op de stok van een 
opgebonden 
tomatenplant zat in mijn 
achtertuin. 
Deze foto is op 30 juli dit 
jaar genomen.
Na wat speurwerk denk 
ik vrijwel zeker dat het 
een ‘venglazenmaker’ is.

Met vriendelijke groet.
Geert Bles

21
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Najaarsuitstapje met de vogelwerkgroep

Op zondag 5 november zijn we met de 
kinderen en hun ouders naar het prachtige 
Lauwersmeer-gebied geweest. We hebben 
inmiddels een diverse, trouwe groep 
kinderen (en ouders) die mee gaan met onze 
uitstapjes en geïnteresseerd zijn in natuur en 
in het bijzonder de vogels. Sam is ons ‘oudste’ 
lid en doet inmiddels de opleiding docent 
Biologie en Evea is ons jongste lid, vier jaar. 

We hebben die middag het natuurpad 
gelopen. Voor degenen die het wilden was er 
een opdrachtenboekje voor onderweg. We 
hebben genoten van de omgeving, maar 
uiteindelijk helaas weinig vogels kunnen 
spotten. 

Daarom gaan 
we volgend jaar 
weer eerder in 
het seizoen op 
pad.

NIEUWS VAN DE 
VOGELWERKGROEP
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Vogelavond

Onze traditionele vogelavond is weer 
goed bezocht met ongeveer 35 
aanwezigen.
Albert Wester gaf een onderhoudende 
presentatie over ‘plas-dras’ en 
weidevogels en liet prachtige foto’s zien . 
Hij vertelde over de aanleg van deze 
gebieden en dat er veel bij komt kijken 
om de vogelstand te verbeteren, zoals 
andere beplanting en verhogen 
waterpeil. Er zijn goede ontwikkelingen 
op dat gebied. Na de pauze gaf Albert 
een uiteenzetting over het wel en wee 
van o.a. de Zwarte Stern, ook weer met 
prachtige foto’s van eigen hand. Zelfs 

doorgewinterde vogelaars (Antoon en Meinte) hebben deze avond nog nieuwe 
feitjes gehoord, bijvoorbeeld dat de Kieviet tot zelfs in augustus nog eieren kan 
leggen. Het was een onderhoudende avond, met vrolijke muziek van onze eigen 
Hollanderwijkband. 

Noteer vast in de agenda: 
op zondag 14 april 2024 gaan we naar de Hounsdyk om te kijken naar 
vogelland de Hounspolder bij Goutum. 
Eén van de laatste (en bedreigde) vogelrijke gebieden in de stad.
Vertrek met de fiets vanaf het buurthuis om 16.00 uur.
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door Frank Roffel

Sinds ongeveer een kwart jaar ben ik 
op de hoogte van het bestaan van 
een bewonerscommissie van de 
Smidsbuurt. 
Ik drink er regelmatig koffie en sprak 
een keer een mannelijke bewoner die 
lid was van de commissie en ik sprak 
met hem af om hem eens te 
interviewen.  Toevallig kwam ik kort 
daarna Antje Zondervan tegen , die ik 
vertelde van mijn intentie om de 
bewonerscommissie van dit 
wooncentrum voor mensen boven de 
55 te introduceren aan het lezersvolk 
van de Hollanderwijkkrant. Zij stelde 
voor haar te interviewen en zo 
geschiedde. Tot mijn verrassing 
vertelde ze dat ze geboren was in de 
Hollanderwijk en in de Winsemius-
straat op nummer 3 had gewoond, 
waar ook haar overgrootouders 
hebben gewoond. Ze heeft er 10 
jaren gewoond en staat nog steeds 
ingeschreven in deze beroemde 
Leeuwarder wijk. Ook tantes en 
nichten vonden daar hun domicilie en 
Antje zou er ook wel weer willen 
wonen, maar dat is gezien haar 
leeftijd, ze is nu 69 jaren oud, niet 

meer waarschijnlijk. Woningruilen 
acht ze nog wel een optie, maar als 
het zover kwam zou ze graag  de 
kenmerkende heggen aan willen 
pakken. Iedereen doet nu maar wat 
en er is weinig orde in de heggen te 
herkennen. En dat vindt ze een gemis.

Antje heeft veel ervaring opgedaan in 
haar werkzame leven. De langste 
betrekking was bij de Terp  waar ze 
mensen met maatschappelijke en 
gezondheidsproblemen begeleidde.  
Ze is nu met pensioen en woont al 
weer 14 jaren op de  Smidsbuurt. Veel 
bewoners wonen er met plezier. Ze 
werkt nu al weer twee jaar voor de 
bewonerscommissie en dat heeft het 

ANTJE ZONDERVAN 
LID VAN DE BEWONERSCOMMISSIE
VAN DE SMIDSBUURT



nodige opgeleverd. Zo is het 
aanbelsysteem duidelijk verbeterd en 
kunnen ongewenste gasten-en die 
waren er – niet meer binnensluipen. 
Op verzoek van de bewoners is er een 
muurschildering van de oude water-
toren, die vroeger tegenover de plek 
stond waar nu Winiaherne is 

gevestigd, geschilderd in mooi blauwe 
kleuren. De schilder is Sydney Waerts  
uit Den Haag en Antje heeft veel 
positieve reacties van  de Smidsbuurt-
bewoners gehoord over het eind-
resultaat. Er is onlangs overal een 
nieuwe ketel geïnstalleerd en de 
keukenblokken zijn vernieuwd. 
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BUURTBEWONER SJOERD-JAN EDELENBOS 
START STRAAT TENNIS PRO OP
Straat Tennis Pro is onlangs van start gegaan. 
Elke zaterdagmorgen kunnen belangstellenden 
hiervoor van 11.00 tot 13.00 uur terecht op 
het Richard Krajicek-court aan de Van 
Loonstraat in de Hollanderwijk.

Op de locatie zijn alle benodigde spullen 
(rackets, ballen) aanwezig. Bovendien krijgen 
deelnemers kosteloos een ‘Straat Tennis Pro 

shirt’ aangeboden om in te 
kunnen sporten.
“Er is naast tennislessen tevens 
aandacht voor een gezonde 
leefstijl, want een Food for Fit 
programma is hierbij 
inbegrepen”, vertelt initiatief-
nemer en tennisliefhebber 
Sjoerd-Jan Edelenbos. 

Kijk voor meer informatie op Instagram of Tik-Tok, zoekterm: Straat Tennis Pro. 
Of stuur een e-mail naar sjoerdjanedelenbos@gmail.com.
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HET BIERLAND BELGIË
Door Eddy Sikma

Wie Frankrijk zegt, denkt aan wijn. 
Bij België gaat het over bier. 

Niet alleen – zoals bij ons – over pils 
en aanverwante producten. Welnee, 
hier betreft het een ‘totaal-
assortiment’, variërend van luchtige 
pilseners tot zware abdijbieren en de 
beroemde Trappistenbieren, 
verbonden aan de kloosterorden 
Westmalle, Achel en Westvleteren in 
Vlaanderen, Rochefort, Orval en 
Chimay in het Franstalige Wallonië. 
Met name Westvleteren is op de 
kaart gezet, toen het een aantal jaren 
terug is uitgeroepen tot ’s werelds 
beste bier. Tussenhandelaren kochten 

dit bier bij het klooster, om er daarna 
dubbel en dwars aan te verdienen. 
Sindsdien is er via de slijterijwereld 
naar een oplossing gezocht, zeg maar 
een reguliere en te beheren 
verspreiding.

Niettemin is er meer in het – op dit 
terrein – zeer uitgebreide land. Bij de 
stad Antwerpen denken we aan het 
lokale bier van ‘De Koninck’, een 
hooggegist bier met een speciale 
smaak. Grote brouwerijen schakelden 
in de jaren ’20 van de vorige eeuw 
over op de lage gisting. Zo niet de 
stadsbrouwerij ‘De Koninck’, die 
vasthield aan de ouderwetse 
opvattingen. Verder denken we aan 
de witbieren van Hoegaarden, waarin 

Een tekening van de 
Antwerpse Kathedraal vanuit 
vogelvluchtperspectief.
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tarwe is verwerkt als grondstof. 
Kriekenbier is in wezen een kersen-
bier. Deze rijpt op het vat. In het 
stadje Oudenaarde is er de firma 
Liefmans, die naast het gewone 
kriekenbier ook de ‘Goudenband’ 
uitbrengt, een speciaal provisiebier. 
Bij ons zijn pilseners gangbaar. België 
heeft ze ook. Jupiler is algemeen 
bekend. Christal-Alken is een bier uit 
Belgisch-Limburg met een uit-
stekende reputatie.

Piedboeuf, een voorstad van Luik, 
brouwde een gelijknamige pils, zeer 
laag in alcohol. De Belgische kinderen 
kregen dit – destijds – geschonken bij 
de maaltijd. In onze huidige ogen zou 
dit geen aanbeveling meer zijn.

Ach, de biertraditie zat in ons 
buurland al vroeg in de beeldende 
kunst. Adriaan Brouwer, bij ons Jan 
Steen, maar zeker Pieter Bruegel de 
Oude. Zijn weergave was een tafereel 
van feestvierende boeren. Er werd 
gedanst, maar de kruiken stonden op 
tafel. De 16e en 17e eeuw.

Belgische bieren zijn verkrijgbaar in 
de Schrans (V.H. Zaagemans), ‘Jelle’ 
op de Voorstreek en in diverse 
supermarkten.

Elke maandag is er 
KLAVERJASSEN

in het Hollanderhuuske,
Nieuwe Hollanderdijk 63,
tot ongeveer 23.00 uur.

Kan je klaverjassen, kom dan 
gezellig meedoen.

De inleg is 2 euro en prijsjes zijn 
Jumbo bonnen, zodat je zelf wat 

kan uitzoeken bij de Jumbo.

Tot maandag!!

klaverjassers
gezocht



door Frank Roffel

Ik heb al jarenlang omgang met 
iemand die de Hogere Landbouw-
school in Wageningen heeft gedaan. 
Ik ken hem al ruim 30 jaar en we 
leerden elkaar kennen in het 
Studentenpastoraat. Naast muzikant 
was hij ook tuinier en hij nam 
regelmatig groenten uit die tuin voor 
me mee. Dankzij hem leerde ik ook 
de obscure groente tuinbiet kennen 
en daarbij bleef het ook een lange 
tijd. Onlangs kreeg ik weer een bos 
van hem en ik begreep dat qua smaak 
deze groente veel weg had van 
spinazie, wat ik persoonlijk een 
lekkere groente vind. Deze groene 
groente wordt in struikvorm 
gekweekt en geoogst en is makkelijk 
te bereiden. Maar de smaak viel me 
tegen. Het was gewoon niet lekker en 
toen ik hoorde van hem dat deze 
groente slechts in de biologische 
winkel te koop is en niet bij 
bijvoorbeeld AH, begreep ik dat deels 
wel.

Snijbiet is verkrijgbaar van de zomer 
tot de winter. Ondanks het feit dat de 
supermarktketen AH geen losse 
struiken snijbiet verkoopt , is deze 
groente vaak onderdeel van de kant 
en klare sla- melanges die het 
genoemde bedrijf wel verkoopt. 

Snijbiet 
behoort 
tot de 
zogeheten vergeten groentes, die 
weer meer in trek zijn. Het is ook een 
hele oude groente , die vele variaties 
kent en die vol vitamines, calcium en 
ijzer zit. In vroegere tijden noemde ze 
de groente Warmoes en 
tegenwoordig wordt warmoes vooral 
gebruikt voor de variant met hele 
dikke stengels.

Snijbiet is een zogenaamd bladgewas. 
De stengels lijken een beetje op de 
bladeren van de biet zelf, en ze 
bestaan met witte nerven, gele, 
groene en zelfs rode nerven. Ze 
smaken als spinazie, maar dan zonder 
dat schraperige gevoel aan je tong, 
dat je soms krijgt. 
Een zachte smaak. Deze ouderwetse 
groente is makkelijk te houden in je 
eigen moestuin. Je kunt hem al in 
maart in de volle grond zaaien. 
Binnen enkele weken kun je al 
oogsten, en vervolgens treedt er 
hergroei op, en kun je na een paar 
weken opnieuw oogsten. Dit gaat zo 
door tot eind september. Je kunt 
snijbiet koken, stomen, wokken en 
roerbakken.

Voor recepten en bereiding van deze 
groente zie internet.

WEL EENS GEHOORD VAN 
DE GROENTE SNIJBIET?
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WAAR IS TOCH DE DRENTSE 
VOLKSZANGER JANNES GEBLEVEN?
door Frank Roffel

In het begin van de 21-ste eeuw brak de uit Drente 
afkomstige Jannes Wolters, geboren op 26 juni 1973, 
artiestennaam Jannes, door met zijn tweede cd Van 
Cassablanca naar Napoli. Daarvan werden 30000 
exemplaren verkocht en van de opvolger Met jou kan 
ik het leven aan 15000 exemplaren. De lange Drent 
was vaak op tv te zien en viel op door zijn 
enthousiasme en geloof in het leven en de liefde.

Afgelopen jaar realiseerde ik me dat er wel veel 
nieuwe levensliedzangers en -zangeressen bijkwamen, 
maar dat onze sympathieke Drent wel van de aard-

bodem verdwenen leek. Ik besloot het eens uit te zoeken en dan kom je dus uit 
bij de bron Wikipedia, de onvolprezen wereldwijde gratis toegankelijke 
bibliotheek, die gerund wordt door vrijwilligers. Daar vond ik de relevante 
informatie die het raadsel oplosten. Wat bleek nu? Jannes bleek voldoende werk 
te hebben in dit deel van de muziekwereld en bleek vooral veel gedraaid te 
worden door piratenzenders. Dit leverde hem de titel op van Koning der Piraten 
in november 2004. Hij was zo populair inmiddels dat RTV Oost een realitysoap 
aan hem wijdde, getiteld Gewoon Jannes. SBS 6 zond later dat jaar delen 
hiervan uit op de landelijke televisie. Ook qua prijzen heeft hij succes gehad. In 
februari 2007 ontving hij twee gouden platen voor zijn albums Van Casablanca 
naar Napoli en Laat me vrij. En in juli van dat jaar kwam hij met Laat de Zon 
maar schijnen / Zie de ster nieuw binnen op nummer 1 in de Single Top 100. Op 
15 juni kwam het album Op volle kracht uit en trad Jannes op in een uitverkocht 
Ahoy Rotterdam voor in totaal 15.000 mensen. Ook werd hij genomineerd in 
categorie Beste Zanger en beste Album bij de Buma NL Awards.

Tot slot is nog het vermelden waard dat deze Drent veel wordt gedraaid op 
uitvaarten. Liedjes als Zwevend naar ‘t Geluk, Adio amore adio, Huilen doe ik wel 
alleen, worden dan gebruikt. Hij staat dan ook op de zesde plaats in de top 10 
van meest gedraaide artiesten tijdens uitvaarten.
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Hallo Sieta, 
Is alles goed gegaan met je 
voorbereidingen voor de winter?
Sjakkie

Hallo Sjakkie, 
Het heeft nog niet gevroren maar 
mijn planten staan met een winterjas 
van dode bladen de kou buiten al af 
te wachten. Met kippengaas heb ik 
een “ren” gemaakt rondom de potten 
en die volgegooid met afgevallen 
blad. Het staat wel niet zo gezellig 
maar ik ben er reuzeblij mee en heel 
veel insecten gebruiken het als slaap-

plek! En weet je? De Oost-Indische 
kers zoekt alsnog het licht en groeit 
gewoon boven op de bult bladeren 
door.
Dank je wel Sjakkie voor je goede 
adviezen. De Agapanthus heb ik met 
pot en al onder een afdak gezet dus 
die staat droog. 
De bloei-kampioen van mijn tuintje is 
op dit moment de Mandevilla. Met 
haar prachtige rode en roze bloemen 
fleurt ze zelfs in de late herfst de boel 
nog op. Ze is niet winterhard, 
wanneer moet deze naar binnen?
Groet Sieta

Dag Sieta,
Ja mooi is die 
Mandevilla! Vroeger 
heette hij Dipladenia en 
hij moet normaal 
gesproken ongeveer half 
oktober naar binnen, 
maar het was nog lang 
zacht weer. In ieder geval 
moet het vóór de eerste 
nachtvorst.

Zet hem op een koele 

Een rubriekje waarin buurtbewoners met 
elkaar van gedachten wisselen over groen in de 
buurt. 
Tips, ideeën en vragen kunnen gestuurd 
worden naar: hollanderwijkkrant@gmail.com; 
graag bij onderwerp“over de heg” zetten
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vlier en natuurlijk een (niet al te 
hoge) ligusterhaag.  Achter huis is het 
bijna een klein bos met tegen de 
schutting een grote vlinderstruik en 
een krulwilg.  Die moet ik ieder voor-
jaar wel flink snoeien anders worden 
ze veel te groot. Het is ongelofelijk 
hoe hard ze in een seizoen groeien; 
de krulwilg meer dan twee meter!

Nu komen er in mijn achtertuin 
steeds kleine vlieren uit de grond en 
ook een vlinderstuikje. Omdat mijn 
achtertuintje er te klein voor is wil ik 
ze graag weggeven aan iemand die 
ook een groene voor- of achtertuin 
wil. Wil je daarom in je rubriekje een 
oproep doen of iemand ze wil 
hebben?
Tom Sandijck, Starterstraat 16

Wat een goed idee! Liefhebbers voor 
een vlier- of vlinderstruik kunnen 
zich dus bij Tom melden. Ik bedacht 
dat het sowieso misschien wel leuk is 
in het voorjaar een ruilbeursje van 
planten/zaden in de buurt te 
organiseren. Ik heb bijvoorbeeld op 
mijn volkstuin vaak wel wat planten 
over, misschien andere buurtgenoten 
ook…..
We zouden het kunnen koppelen aan 
de heggenknip-sessies georganiseerd 
door de huurdersvereniging. Die 
blijken ook een schot in de roos te 
zijn. We hebben het er binnenkort 
wel even over.

Sjakkie

plek, bv. boven in een vensterbank en 
geef hem weinig water. Volgend jaar 
kan ie dan weer shinen.

We hebben trouwens ook een reactie 
op ons stuk in de vorige buurtkrant! Ik 
kreeg een mailtje van onze buurt-
genoot Tom Sandijck. Hij schreef het 
volgende:

Hoi Sjakkie,
In de krant las ik over het ‘tegel-
wippen’; meer groen in de tuinen. Nu 
zie ik in de buurt nogal wat voor-
tuinen die helemaal vol liggen met 
tegels. Ze zeggen dat een groene tuin 
beter is voor de afvoer van regen-
water en dat het in hete periodes 
voor verkoeling kan zorgen. Mijn oma 
zei vroeger altijd: ‘Als je je druk voelt 
en je wilt rustig worden dat moet je 
naar het groen kijken’. Nu is onze 
buurt al flink groen, maar het kan 
volgens mij nog wel wat groener! 

Mijn eigen voortuin is al behoorlijk 
groen, met een krentenboompje, een 
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Vanaf het jaar 1863 konden vele 
mensen vanuit Leeuwarden per trein 
naar het westen, het oosten en 
zuidoosten van Friesland.

Per spoor in de richting zuidwesten, 
b.v. naar Stavoren, kon nog niet. Maar 
de Rijksoverheid en de Staats 
Spoorwegen kregen signalen, dat er 
een plan was, om tussen Staveren 
(zoals het toen nog heette) en 
Enkhuizen een veerbootverbinding te 
maken. Nadat men de bevestiging 
kreeg, werd het voor de 
spoorwegmaatschappij wel duidelijk, 
dat er spoedig een treinverbinding 
tussen Leeuwarden en Staveren 
moest komen.

Het duurde niet lang, na het bericht, 
dat men begon met eerst de spoorlijn 
op papier te zetten, computers waren 
er helaas nog niet.
Van belang was, welke plaatsen 
moesten er per spoor bereikbaar 
worden en waar was het nodig om 
wachtposten te bouwen. Wat dat 
laatste betreft: er werden 15 
wachtposten gebouwd. De bewoners, 

ook werkzaam bij de spoorwegen, 
bedienden o.a. bewaakte overwegen, 
waaronder één bij Warns, zie foto. De 
stations die werden gerealiseerd, 
kregen een grootte die afhankelijk 
was van de plaats. Zo kregen Sneek, 
Workum en Staveren de grootste 
stations. Stationsgebouwen van veel 
kleinere omvang kwamen bij de 
dorpen Mantgum, Bozum, IJlst (als 
stadje), Oudega en Hindeloopen.

Zo werd het eerste deel van de 
spoorlijn van Leeuwarden naar Sneek 
op 16 juli 1883 in gebruik genomen. 
Wat later, op 8 november 1885, is het 
deel Sneek-Staveren (nu dus 
Stavoren) geopend. (Nu worden 
Bozum en Oudega voorbij gereden).
Om de treinen “droog” te laten 
rijden, moesten er op dit traject 14 
spoorbruggen gemaakt worden. Met 
deze spoorlijn voltooide de Staats 
Spoorwegen de belangrijkste 
verbindingen in Friesland. 
Tot zover “Spoorpraat”.

SPOORPRAAT - 22

door Antoon 
Groenewoud
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DEADLINE 
HOLLANDERWIJKKRANT:

15 februari
OUD PAPIER
Maandag 15 januari

Maandag 12 februari
Maandag 11 maart

Maandag 8 april
Maandag 6 mei

zie ook www.omrin.nl
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